

Роль Конституционного Суда Республики Беларусь в процессе правообразования: теоретический аспект

Иванова Т.В.

Белорусский национальный технический университет

Анализ актов Конституционного Суда Республики Беларусь позволяет судить о степени участия данного государственного органа в правообразовании и правотворчестве. Согласно законодательству Республики Беларусь Конституционный Суд принимает несколько видов правовых актов. Предмет исследования составляют лишь те акты, которые с вероятностью могут содержать новые правила регулирования общественных отношений, а именно: заключения Конституционного Суда Республики Беларусь.

Целью работы является определение роли Конституционного Суда Республики Беларусь в правообразовании, и в правотворчестве в частности.

Материал и методы. *Работа основана на законодательстве Республики Беларусь, регламентирующем деятельность Конституционного Суда Республики Беларусь, специальной научной литературе, правоприменительной практике. Методы исследования: диалектический, системный, формально-юридический, метод анализа, метод толкования.*

Результаты и их обсуждение. *В статье выявляется юридическая природа правовых актов Конституционного Суда Республики Беларусь с целью определения роли Конституционного Суда в правообразовании и в правотворчестве. В связи с этим автором определяется содержание понятий «судебное правотворчество», «форма права», «источник права».*

Заключение. *Заключения Конституционного Суда Республики Беларусь - это нормативные правовые акты с элементами актов толкования. Содержание заключений – толкование положений законодательства, анализ правоприменительной практики, а в случае выявления пробелов – формулировка правовых идей. Правотворческий потенциал «правовых позиций» органа конституционного контроля – результат толкования законодательства, то есть это мнение, правовые идеи. В данном случае Конституционный Суд выступает в качестве субъекта «позитивного» правотворчества.*

Конституционный Суд Республики Беларусь участвует в правообразовании и правотворчестве путем принятия нормативных правовых актов как формы права, выявления пробелов и направления предложений по совершенствованию законодательства уполномоченным органам, формулирования нетипичных норм права и признания несоответствующими Конституции Республики Беларусь актов государственных органов.

Ключевые слова: *акты Конституционного Суда, правообразование, правотворчество, судебное правотворчество, форма права, источник права.*

The role of the Constitutional Court of the Republic of Belarus in the Law Formative Process: Theoretical Aspect

Ivanova T.V.

Belarussian National Technical University

The analysis of the Acts of the Constitutional Court of the Republic of Belarus allows us to judge the degree of participation of this state body in law formation and lawmaking. The Constitutional Court adopts several types of legal acts according to the legislation of the Republic of Belarus. The subject of the research is the acts that may include new rules of social regulation, in particular Conclusions of the Constitutional Court of the Republic of Belarus.

The purpose of the current research is revealing the role of the Constitutional Court of the Republic of Belarus in law formation and in lawmaking in particular.

Material and methods. *The research is based on the legislation of the Republic of Belarus that regulates the activity of the Constitutional Court of the Republic of Belarus, special scientific literature, law application practice. The research methods are dialectical, system, formal and legal, analysis, and interpretation.*

Findings and their discussion. *The legal nature of legal acts of the Constitutional Court is revealed in order to determine the role of the Constitutional Court in law formative process and in lawmaking. The author offers corresponding definitions, determines the contents of judicial lawmaking, form of law and source of law.*

Conclusion. *Conclusions of the Constitutional Court of the Republic of Belarus are normative legal acts with features of interpretative acts. The content of the conclusions is the interpretation of the provisions of the legislation, the analysis of law application practice, the formulation of legal ideas in case of legal gaps. The legislative potential of the "legal positions" of the body of constitutional control is the result of the interpretation of legislation that is opinion, legal ideas. In this case, the Constitutional Court acts as a subject of "positive" lawmaking.*

The Constitutional Court of the Republic of Belarus participates in law formation and lawmaking by adopting normative legal acts as a form of law, identifying gaps and sending suggestions on improving legislation to authorized bodies, formulating atypical rules of law and recognizing acts of state bodies that are not in conformity with the Constitution of the Republic of Belarus.

Key words: *Acts of the Constitutional Court, law formation, lawmaking, judicial lawmaking, form of law, source of law.*